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ضمــن فعاليــات الــدورة الخامســة والعشــرين مــن مهرجــان الفنــون الإسلاميــة، افتتــح ســعادة عبــد اللــه 
بــن محمــد العويــس، رئيــس دائــرة الثقافــة فــي الشــارقة، والأســتاذ محمــد إبراهيــم القصيــر، مديــر إدارة 
الشــؤون الثقافيــة فــي الدائــرة، مديــر المهرجــان، 5 معــارض فنيــة فــي بيــت الحكمــة فــي الشــارقة، بحضــور 
أحمــد عبيــد القصيــر، المديــر التنفيــذي لهيئــة الشــارقة للاســتثمار والتطويــر »شــروق«، ومــروة العقروبــي، 

مديــر بيــت الحكمــة، وعــدد كبيــر مــن الفنانيــن والإعلامييــن ومحبــي الفنــون.
تجــوّل العويــس والقصيــر والحضــور فــي أرجــاء المعــارض، حيــث اطّّلعــوا علــى أعمــال فنيــة معاصــرة 
أُنجــزت بأســاليب جماليــة كــي تظهــر فــي أبهــى حلّــة، ويلحــق جمــال المبنــى بجمــال المعنــى، فتحاكــي 

فكــرة شــعار المهرجــان »تجليــات«.
وجــاءت عناويــن المعــارض علــى النحــو التالــي: »تجليــات الــروح« للفنــان جاســم النصراللــه مــن الكويــت، 
و»مــأوى« للفنــان تــوي اســتوديو مــن المملكــة المتحــدة، و»قــوة الواحــد« للفنانَيْــن اســتوديو تشــوي وشــاين 
للفنانــة  و»الإشــارات«  اليابــان،  مــن  موراماتســو  ريوتــارو  للفنــان  و»الهندبــاء«  المتحــدة،  الولايــات  مــن 

ألكســندرا أولشفســكا مــن بولنــدا.
 

As part of the activities of the twenty-fifth edition of Islamic Arts Festival, His Excellency Ab-
dullah bin Mohammed Al Owais, Chairman of the Department of Culture in Sharjah, and Mr. 
Mohammed Ibrahim Al Qaseer, Director of the Cultural Affairs Directorate at the Department of 
Culture, and the Festival Director, have inaugurated five art exhibitions at the House of Wisdom 
in Sharjah, in the presence of Ahmed Obaid Al Qaseer Chief Executive Officer at the Sharjah 
Investment and Development Authority “Shurooq”, and Marwa Al Aqroubi, Director of the House 
of Wisdom, in addition to a large number of artists, media staff and art enthusiasts.  
Al Owais, Al Qaseer and the audience toured around the exhibitions, where they encountered 
contemporary artworks that were executed using aesthetic methods in order to appear in their 
best form, where the beauty of the structure is combined with the beauty of the meaning, thus 
reflecting the theme of the festival “Manifestations.”
The titles of the exhibitions were as follows: “Manifestations of the Soul” by artist Jassim 
Alnasrallah from Kuwait, “Mewa” by ToyStudio from the United Kingdom, “The Power of One” 
by Choi + Shine Studio from the United States, “Dandelion” by artist Ryotaro Muramatsu from 
Japan, and “AL-ISHARAT” by Aleksandra Olszewska from Poland.

5 أعمال فنية تزيّن بيت الحكمة
في الشارقة

5 artworks embellishes House
of Wisdom in Sharjah
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فــي معــرض »تجلّيــات الــروح«: اختــار الفنــان جاســم النصراللــه كتابــة عبــارة »وتجلّــت الــروح فــي 
نــورٍ فــي جمــالٍ كالقمــر« بتصميــمٍ مفاهيمــي يعكــس المعنــى الجوهــري للعمــل، مــن خلال تفاعــل 
الجمهــور والدخــول فــي قلــب التجهيــز الــذي يدعــو المشــاهد للتفكــر والغــوص فــي أســرار هــذه 

الــروح.

»مأوى«: في هذا العمل المعنون »مأوى«، تتناوب الهندســة البســيطة وأنماط الألواح المتقاطّعة، 
فــي حيــن يوفــر الســتار الخشــبي المخــرّم مــأوى مــن الشــمس، ويُلقــي ظلالًا متعــددة علــى الــزوار، 

كمــا تخلــق الثقــوب أيضــاً ظلالًا مرقطــة متغيــرة باســتمرار تتلاعــب بالضــوء الطبيعــي المتــاح.

»قــوة الواحــد«: يدعــو العمــل الفنــي »قــوة الواحــد« للدخــول فــي تجربــة اســتثنائية لاستكشــاف 
الجوهــر النقــي للإنســان، والبحــث المســتمر عــن صــورة واضحــة، كمــا يصبــح الجمهــور، بمجــرد 
الانخــراط فــي العمــل، جــزءاً أصــيلًا منــه، حيــث يقومــون بتنشــيط العمــل أثنــاء التنقــل عبــر 

الواســعة. فضاءاتــه 

»الهندبــاء«: يهــدف »الهندبــاء« إلــى ربــط صلــوات النــاس مــن أجــل الــسلام ضمــن إطّــار هــذ العالــم 
زُُرِعــتْ  مــن خلال »زُرع« تجهيــزات فنيــة تُجسّــد الهندبــاء. ومنــذ بــدء المشــروع فــي عــام 2020، 

الهندبــاء فــي أكثــر مــن 50 مدينــة حــول العالــم.

»الإشــارات«: العمــل الفنــي »الإشــارات« مصنــوع مــن شــبكة فولاذيــة، وترمــز الأشــكال الهندســية فيــه 
إلــى التفاعــل بيــن المــادي والمتخيّــل، والمرئــي وغيــر المرئــي، كمــا يتناســب كل شــكل وزُاويــة مــع 

الرحلــة الروحيــة للمشــاهد ويدعــوه إلــى التأمــل.
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Artworks exploring human essence
At the exhibition «Manifestations of the Soul» The artist Jassim Alnasrallah chose to write 
the phrase “And The Soul Shimmered In Light, Exuding A Beauty Akin To The Moon” in a 
conceptual design reflecting the aforementioned meaning through the audience’s interac-
tion with the work, which invites the viewers to contemplate and delve into the secrets of 
the soul so that these concepts become evident in themselves and their souls.

«Mewa»: Mewa (shelter) Its simple geometry and patterns of intersecting panels flutter be-
tween transparency and opaqueness. The perforated wooden screen provides both shelter 
from the sun and casts intricate shadows onto visitors. The perforations also create ever-
changing dappled shadows, which play with the natural light available. 

«Power of One»: The artwork «Power of One» invites the viewer to enter into an exceptional 
experience to explore the pure essence of the human being, and the constant search for a 
clear image, and the audience, once engaged in the work, becomes an authentic part of it, 
as they activate the work while moving through the vast spaces.

«DANDELION»:  DANDELION PROJECT aims to connect people’s prayers for peace in a dis-
connected world, by “planting” interconnected DANDELION installations around the globe.
Since the project began in 2020, DANDELION has been planted in more than 50 cities around 
the world.

«AL-ISHARAT»: Crafted from steel mesh, Al-Isharat’s geometric forms symbolize the inter-
play between the physical and the metaphysical, the seen and the unseen. Each shape and 
angle resonate with the viewer’s spiritual journey and inviting contemplation.
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افتتــح الأســتاذ محمــد إبراهيــم القصيــر مديــر إدارة الشــؤون الثقافيــة فــي دائــرة الثقافــة فــي 
الشــارقة، مديــر مهرجــان الفنــون الإسلاميــة، وعمــران القطــري مديــر العلاقــات العامــة فــي الدائرة، 
3 أعمــال فنيــة، ضمــن فعاليــات الــدورة الخامســة والعشــرين مــن المهرجــان، وذلــك فــي مدينتــي 

خورفــكان وكلبــاء، بحضــور عــدد كبيــر مــن الفنانيــن والإعلامييــن ومحبّــي الفنــون المعاصــرة.
واحتضــن شــاطّئ كلبــاء العمــل الفنــي »البوابــات الأبديــة: رحلــة التجلّــي« للفنــان عبــد اللــه النيــادي 
مــن الإمــارات، فيمــا تزيّنــت ســاحات مــدرج خورفــكان بالعمليــن الفنّييــن »يــداً بيــد مــع الشــارقة« 
للفنانَيــن كازُ شــيران وديانــا نــي مــن اليابــان والولايــات المتحــدة، و»الملويّــة« للفنانتيــن كريمــة 

الشــوملي مــن الإمــارات، وإيمــان إبراهيــم مــن مصــر.
وتجــوّل القصيــر والحضــور فــي المعــارض الثلاثــة، حيــث تعرّفــوا مــن الفنانيــن علــى تفاصيــل 
تــروي عمليــة إنتــاج الأعمــال، وســعيها إلــى ملامســة روح الفنــون الإسلاميــة، وتجســيد شــعار الــدورة 

الحاليــة »تجلّيــات«.

خورفكان وكلباء تحتفيان بمهرجان
الفنون الإسلامية
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Mr. Mohammed Ibrahim Al-Qaseer, Director of the Cultural Affairs Directorate at the Sharjah 
Department of Culture, Director of Islamic Arts Festival, and Imran Al-Qatari, Director of 
Public Relations at the Department of Culture, have inaugurated 3 artworks as part of the 
activities of the twenty-fifth edition of the festival, in the cities of Khorfakkan and Kalba, and 
in the presence of a large number of artists, media staff and contemporary arts enthusiasts.
Kalba Beach hosted the artwork “Eternal Gateways: A Journey of Manifestation” by artist 
Abdulla Alneyadi from the Emirates, while the courtyards of the Khorfakkan Amphitheater 
were embellished with the two artworks “Hand in Hand with Sharjah” by the artists Kaz 
Shirane and Diana Nee from Japan and the United States, and “Al-Malwiyya” artwork by the 
artists Karima Al-Shomely from Emirates, and Iman Ibrahim from Egypt.
Al-Qaseer and the audience toured around the three exhibitions, and listened to explana-
tions from the artists who revealed the details of their artwork producing process, as well 
as their endeavor to explore the spirit of Islamic arts through reflecting on the theme of the 
current festival edition “Manifestations.”

Khorfakkan & Kalba celebrate
Islamic Arts Festival
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يســتعيد العمــل الفنــي »البوابــات الأبديــة: رحلــة التجلّــي«، البوابــات المعدنيــة القديمــة التــي 
اعتــادت أن تُزيّــن أحيــاء دولــة الإمــارات العربيــة المتحــدة، ورمزيتهــا التــي تُعبّــر عــن المجتمــع 
والبســاطّة والألــوان النابضــة بالحيــاة والحرفيــة المعدنيــة الرائعــة، ممــا يعكــس أحلام المجتمــع 
فــي ذلــك الوقــت. وبفضــل جاذبيتهــا الخالــدة وأنماطّهــا الإسلاميــة البســيطة والمذهلــة، تــروي كل 

بوابــة قصــة فريــدة.

»يــداً بيــد مــع الشــارقة«: أُنجــز العمــل الفنــي »يــداً بيــد مــع الشــارقة« المشــترك بيــن كازُ شــيران 
وديانــا نــي، بوحــدات خشــبية لإنشــاء نقطــة تجمــع مجتمعيــة فريــدة، حيــث يوفــر ظلالًا نهــاراً، 
ويتحــول لمظهــر مصبــاح زُخرفــي فــي الليــل. الهيــكل الناتــج يلتقــط ويعــرض الفــرح فــي عالمنــا، 
ويخلــق خلفيــةً للتفاعــل بيــن البشــر والطبيعــة. ويتألــف هــذا الهيــكل مــن خمــس عشــرة وحــدة 

متطابقــة ومتصلــة ببعضهــا البعــض.

»الملويّــة«: فــي »الملويّــة«، عملــت الفنّانتــان كريمــة الشــوملي وإيمــان إبراهيــم علــى تجســيد فكــرة 
العمــل فــي تصميــم واحــدة مــن أجمــل المــآذن »الملويــة« المعروفة بتصميمها الفريد الذي يتجاوزُ 
عمــره ألــف عــام، مــا جعلهــا واحــدةً مــن أهــمّ المعالــم المعماريــة الأثريــة التــي مثّلــت إبــداع العمــارة 
العربيــة الإسلاميــة فــي العــراق، حيــث اكتســبتْ أهميتهــا التاريخيــة بفضــل أســلوبها المعمــاري 
الفريــد الــذي لــم يســبق أن بُنــي مثلــه فــي أيّ مــكانٍ فــي العالــم، كمــا جــاء اللــون الترابــي ليعكــس 
ألــوان المســاجد والمــآذن القديمــة المبنيــة مــن الطــوب أو الطابــوق الفخــاري الــذي يرمــز إلــى 

الثبــات والقــوة والارتبــاط بــالأرض.

رؤى متجدّدة تستعيد الذاكرة الإماراتية 
والعمارة الإسلامية
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«Eternal Gateways: A Journey of Manifestation» is an art installation that is deeply inspired 
by the captivating charm of the old metal gates that once adorned the neighborhoods of 
the UAE. These gates symbolize community, simplicity, vibrant colors, and exquisite metal 
craftsmanship, manifesting the hopes and dreams of the community at that time. With their 
timeless appeal and minimalistic yet striking Islamic patterns, each gate tells a unique 
story. 

«Hand in Hand with Sharjah»: Units of space join together in this project «Hand in Hand with 
Sharjah» by Kaz Shirane and Diana Nee to create a unique community gathering point. Set 
against the stern and serene backdrop of the Khorfakkan Amphitheater, this structure offers 
playful shade during the day and evokes an ornate lantern at night. The resulting structure 
captures and displays the joy and spirituality of our world, creating a backdrop for human 
and natural interaction. This structure comprises fifteen identical units, joined end-to-end. 

«Al-Malwiyya»: In «Al-Malwiyya» the artists Karima Al-Shomely and Iman Ibrahim seek to 
embody their work conception in designing one of the most beautiful Al-Malwiyya mina-
rets, which are known for their unique design that is more than a thousand years old.  Al-
Malwiyya minarets are one of the most important archaeological architectural monuments 
that represented the creativity of Arab Islamic architecture in Iraq. They gained their his-
torical importance thanks to their unique architectural style, the likes of which had never 
been built anywhere in the world. The earthy color also came to reflect the colors of ancient 
mosques and minarets built of bricks or terracotta, which symbolize stability, strength, and 
connection to the earth.

Renewed visions restore Emirati
memory & Islamic architecture
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عبد الله محمد العويس
رئيس اللجنة العليا للمهرجان
محمد إبراهيم القصير
مدير مهرجان الفنون الإسلامية
نورة محمد البقيش
مسؤول مهرجان الفنون الإسلامية
إعداد وتحرير
محمد أبو لوز
ترجمة
أسماء الشموسي
اللجنة الإعلامية
خالد مسلط
نورة شاهين
التصميم والدعاية والمطبوعات
محمد باعشن
أميرة الشامسي
عائشة بطي
موزة ساحوه
شيخه السويدي
تصوير ضوئي
إبراهيم خليل حمو
راشد السبوسي
عبيد البدور
صلاح محمود
مراجعة وتدقيق: إسلام أبو شكير
 تنضيد: عبد الرحمن ياسين
التسويق: علياء عيسى نوخذا

برنامج مهرجان الفنون الإسلامية 2023، في الفترة من 14 ديسمبر 2023 ولغاية 21 يناير 2024. تقام طّوال فترة المهرجان
ورش فنية تجريبية ينجزها مبدعون من مختلف دول العالم.

Islamic Arts Festival 2023 Programme. From 13 December 2023 till 21 January 2024. The festival hosts
several workshops held by artists from different countries of the world.
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